



For Immediate Release
March 4, 2024

Canadian Health Coalition members welcome the introduction of the Pharmacare Act

Members of the Canadian Health Coalition welcome the introduction of the Pharmacare Act. This landmark legislation is an important first step in continuing progress toward a universal national pharmacare program.

Canada is the only country in the world that has a universal health care system that does not include universal coverage for prescription drugs outside of hospitals.

Pharmacare is needed urgently to improve the health of those living in Canada. One-in-five people report they do not have access to prescription drug insurance. Low-wage workers, immigrants, and racialized people are hit hardest.

In addition, the overall cost of drugs to the health system must be reduced. According to Health Canada, prices for prescription drugs in Canada are roughly 25 percent above the median of Organization for Economic Co-operation and Development (OECD) countries. A single-payer pharmacare system with the power of bulk purchasing is the best route to negotiate lower prices from drug manufacturers.

Health Coalition members have called for the creation of a universal pharmacare program for more than two decades. We endorse heartily the recommendation of the 2019 National Advisory Council on the Implementation of National Pharmacare, led by Dr. Eric Hoskins, that, “the federal government work with provincial and territorial governments to establish a universal,

Pour publication immédiate
Le 4 mars 2024

Les membres de la Coalition canadienne de la santé applaudissent l'introduction de la loi sur l'assurance médicaments

Les membres de la Coalition canadienne de la santé applaudissent l'introduction de la Loi sur l'assurance médicaments. Cette loi historique constitue une première étape importante dans la poursuite des progrès vers un régime national universel d'assurance médicaments.

Le Canada est le seul pays au monde à disposer d'un système de santé universel qui n'inclut pas la couverture universelle des médicaments délivrés sur ordonnance en dehors des hôpitaux.

Il est urgent de mettre en place un régime d'assurance médicaments pour améliorer la santé des habitants du Canada. Une personne sur cinq déclare ne pas avoir accès à une assurance médicaments. Les travailleurs à faibles revenus, les immigrants et les personnes racialisées sont les plus durement touchés.

En outre, le coût global des médicaments pour le système de santé doit être réduit. Selon Santé Canada, les prix des médicaments prescrits au Canada sont environ 25 % supérieurs à la médiane des pays de l'Organisation de coopération et de développement économiques (OCDE). Un système d'assurance médicaments à payeur unique doté d'un pouvoir d'achat en gros est le meilleur moyen de négocier des prix plus bas avec les fabricants de médicaments.

Les membres de la Coalition pour la santé réclament la création d'un régime universel d'assurance médicaments depuis plus de vingt ans. Nous soutenons vigoureusement la

single-payer, public system of prescription drug coverage in Canada.”

A nation-wide program to achieve public coverage for contraception and diabetes medicine and related equipment, delivered by a single-payer approach through provincial public health systems is a historic step in the direction recommended by the Hoskins report on pharmacare.

But there are many more steps ahead to achieve universal coverage of a national formulary of medicines. We urge the government to ensure the legislation adheres to single-payer, universal, public delivery in partnership with provinces and territories, along with adequate funding and accountability measures, in accordance with the principles of the Canada Health Act.

Signed by:

Pauline Worsfold, RN, Chair, Canadian Health Coalition

Bea Bruske, President, Canadian Labour Congress

Mark Hancock, President, Canadian Union of Public Employees (CUPE)

Linda Silas, President, Canadian Federation of Nurses Union (CFNU)

Bert Blundon, President, National Union of General and Public Employees (NUPGE)

Chris Aylward, President, Public Service Alliance of Canada

Sharleen Stewart, President, SEIU Canada

Marty Warren, President, United Steelworker

Jennifer Carr, President, Professional Institute of the Public Service of Canada

Kellee Janzen, Unifor Health Care Director

Kelly Tosato, President UFCW Local 175

recommandation du Conseil consultatif national 2019 sur la mise en œuvre d’un régime national d’assurance médicaments, dirigé par le Dr Eric Hoskins, selon laquelle « le gouvernement fédéral doit collaborer avec les gouvernements provinciaux et territoriaux pour mettre en place un régime public universel d’assurance médicaments à payeur unique ».

La mise en place d’un programme national de couverture publique de la contraception, des médicaments contre le diabète et des fournitures connexes, dans le cadre d’une approche à payeur unique par le biais des systèmes de santé publics provinciaux, constitue une étape historique dans la direction recommandée par le rapport Hoskins sur l’assurance médicaments.

Mais il reste encore de nombreuses étapes à franchir pour parvenir à une couverture universelle d’une liste nationale de médicaments. Nous pressons le gouvernement de s’assurer que la législation adhère au principe d’un régime public universel à payeur unique, en partenariat avec les provinces et les territoires, avec un financement adéquat et des mesures de responsabilisation, conformément aux principes de la Loi canadienne sur la santé.

Signé par :

Pauline Worsfold, IA, Président, Coalition canadienne de la santé

Bea Bruske, présidente du Congrès du travail du Canada

Mark Hancock, Président, Syndicat canadien de la fonction publique (SCFP)

Linda Silas, Présidente, Fédération canadienne des syndicats d’infirmières et infirmiers

Bert Blundon, Président, National Union of General and Public Employees (NUPGE)

Chris Aylward, Président, L’Alliance de la Fonction publique du Canada

Sharleen Stewart, Présidente, SEIU Canada

David Robinson, Executive Director, Canadian Association of University Teachers (CAUT)

Willard Metzger, Executive Director, Citizens for Public Justice

Michael Maclsaac, President, Congress of Union Retirees of Canada (CURC)

Christina Warner, Co-Executive Director, Council of Canadians

Samantha McGavin, Executive Director, Inter Pares

Chris Gallaway, Executive Director, Friends of Medicare

Natalie Mehra, Executive Director, Ontario Health Coalition

Mary Boyd, Chair, PEI Health Coalition

Joel Lexchin MD, CCFP(EM), FCFP, Professor Emeritus, University of Toronto

Rev. Linda McLaren

Endorsed by:

Tuesday Andrich, Labour Co-Chair, British Columbia Health Coalition

Krystal Lewis, Provincial Director, Saskatchewan Health Coalition

Daniel Légère, Labour Co-Chair, New Brunswick Health Coalition

Dr. Robert Barkwell, Chair, Nova Scotia Health Coalition

Natalie Stake-Doucet, Association Québécoise des Infirmières et Infirmiers (AQII)

Lise Goulet, President, Coalition solidarité santé

Marc-Édouard Joubert, Conseil régional, Fédération des travailleurs du Québec (FTQ), Montréal métropolitain

Marty Warren, Président, Le syndicat des Métallos

Jennifer Carr, Présidente, L'Institut professionnel de la fonction publique du Canada

Kellee Janzen, Directrice de la section des soins de santé, Unifor

Kelly Tosato, Présidente, UFCW Local 175

David Robinson, Directeur exécutif, Association canadienne des professeures et professeurs d'université (ACPPU)

Willard Metzger, Directeur exécutif, Citizens for Public Justice

Michael Maclsaac, Président, l'Association des syndicalistes à la retraite du Canada

Christina Warner, Directrice exécutive adjointe, Council of Canadians

Samantha McGavin, Directrice exécutif, Inter Pares

Chris Gallaway, Directeur exécutif, Friends of Medicare

Natalie Mehra, Directrice exécutive, Ontario Health Coalition

Mary Boyd, Présidente, PEI Health Coalition

Joel Lexchin MD, CCFP(EM), FCFP, Professor Emeritus, University of Toronto

Révérènde Linda McLaren

Soutenu par :

Tuesday Andrich, Coprésidente, British Columbia Health Coalition

Krystal Lewis, Directrice provinciale, Saskatchewan Health Coalition

Daniel Légère, Coprésident, Coalition de la santé du Nouveau-Brunswick

Frédéric Brisson, CUPE Québec

Françoise Ramel, Vice-President, Fédération interprofessionnelle de la santé du Québec (FIQ)

Marc-André Gagnon, independent researcher

Isabelle Leblanc, Médecins Québécois pour le régime public (MQRP)

Maxime Dorais, Union des consommateurs

Brad Evoy, Executive Director, Disability Justice Network of Ontario

Melanie Bechard, Chair, Canadian Doctors for Medicare

Debbie Douglas, Executive Director, OCASI - Ontario Council of Agencies Serving Immigrants

Devon Black and Teale Phelps Bondaroff, Co-Founders, AccessBC Campaign for Free Prescription Contraception in BC

Raji Mangat, executive director, West Coast LEAF Association

Joyce Arthur, Executive Director, Abortion Rights Coalition of Canada (ARCC)

Wendy V. Norman, Professor, Faculty of Medicine, University of British Columbia

Doris Grinspun, RN, BScN, MSN, PhD, LLD(hon), Dr(hc), DHC, FAAN, FCAN, O.ONT. Chief Executive Officer, Registered Nurses' Association of Ontario (RNAO)

Frédérique Chabot, Acting Executive Director, Action Canada for Sexual Health & Rights

Cheryl-Anne Simoneau, President, The CML Society of Canada

Manuel Arango, Vice President, Policy & Advocacy, Heart & Stroke

Maryam Pandi, Executive Director, Choice in Health Clinic

Dr. Robert Barkwell, Président, Nova Scotia Health Coalition

Natalie Stake-Doucet, Association Québécoise des Infirmières et Infirmiers (AQII)

Lise Goulet, President, Coalition solidarité santé

Marc-Édouard Joubert, Conseil régional, Fédération des travailleurs du Québec (FTQ), Montréal métropolitain

Frédéric Brisson, SCFP Québec

Françoise Ramel, Vice-Présidente, Fédération interprofessionnelle de la santé du Québec (FIQ)

Marc-André Gagnon, Chercheur indépendant

Isabelle Leblanc, Médecins Québécois pour le régime public (MQRP)

Maxime Dorais, L'Union des consommateurs

Brad Evoy, Directeur exécutif Disability Justice Network of Ontario

Melanie Bechard, Présidente, Médecins canadiens pour le régime public

Debbie Douglas, Directrice générale, OCASI - Ontario Council of Agencies Serving Immigrants

Devon Black et Teale Phelps Bondaroff, Cofondateurs, AccessBC Campaign for Free Prescription Contraception in BC

Raji Mangat, Directeur exécutif, West Coast LEAF Association

Joyce Arthur, Directrice exécutive, Coalition pour le droit à l'avortement au Canada

Wendy V. Norman, Professeure, Faculté de Médecine, University of British Columbia

Doris Grinspun, RN, BScN, MSN, PhD, LLD(hon), Dr(hc), DHC, FAAN, FCAN, O.ONT. , Directrice générale, Association des infirmières et infirmiers autorisés de l'Ontario

Suzanne Duncan, Acting President and CEO
Canadian Women's Foundation

Frédérique Chabot, Directrice par intérim, Action
Canada for Sexual Health & Rights

Joy Hurst, National President, CFUW (Canadian
Federation of University Women)

Cheryl-Anne Simoneau, Présidente, La Société LMC
du Canada

Erika Shaker, National Office Director, Canadian
Centre for Policy Alternatives

Manuel Arango, Vice-Président, Politiques et
défense des intérêts, Coeur + AVC

Shalini Konanur, Executive Director / Lawyer
South Asian Legal Clinic of Ontario

Maryam Pandi, Directrice exécutive, Choice in
Health Clinic

Natisha Thakkar, Co-Founder, Universal Access to
Contraception Saskatchewan (UACSask)

Suzanne Duncan, Présidente et PDG par intérim,
Fondation canadienne des femmes

Pam Hrick, Executive Director & General Counsel,
Women's Legal and Education Action Fund

Joy Hurst, Présidente nationale, FCFDU (Fédération
canadienne des femmes diplômées des universités)

Updated June 5, 2024

Erika Shaker, Directrice du bureau national, Centre
canadien de politiques alternatives

Directrice nationale et avocate, Clinique Juridique
Sud-Asiatique de l'Ontario, Colour of Poverty –
Couleur de la Pauvreté - Couleur du Changement

Natisha Thakkar, Co-Fondatrice, Accès Universel à la
Contraception Saskatchewan (UACSask)

Pam Hrick, Directrice exécutive et conseillère
générale, Fonds d'action et d'éducation juridique
pour les femmes

Mis à jour le 5 juin 2024

Contact :

Steven Staples

National Director of Policy and Advocacy / Directeur national des politiques et du plaidoyer

Canadian Health Coalition / Coalition canadienne de la santé

policy@healthcoalition.ca

c. 343-777-6283